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Jaz na Utracie będzie 
remontowany! Pieniądze 
są, kiedy ruszą prace?

Kiedy rozpocznie się remont jazu? Prace są w gestii Wód Polskich
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\\\ GRODZISK MAZOWIECKI 

Krystyna Płukis dyrektor 
Samodzielnego Publicznego 
Specjalistycznego Szpitala 
Zachodniego w Grodzisku 
Mazowieckim właśnie  
po raz czwarty wygrała 
konkurs na to stanowisko.  
W październiku otrzymała 
także Kryształową 
Nagrodę Specjalną  
w 6. Edycji Konkursu Zdrowa 
Przyszłość – Inspiracje.  
Kierowany przez nią szpital 
jest jednym z największych  
na Mazowszu.      

Krystyna Płukis otrzymała Krysz-
tałową Nagrodę Specjalną za 20 

lat konsekwentnej realizacji autorskiej 
wizji szpitala wysokospecjalistycznego, 
stałe zaangażowanie w podnoszenie 
jakości świadczonych usług oraz bez-

pieczeństwo pacjentów i personelu, a 
także poszukiwanie nowych rozwiązań 
po to, by leczyć ludzi zgodnie z europej-
skimi standardami. 
\\\ W uzasadnieniu przyznania pa-
ni nagrody czytamy m.in., że jest 
ona wyrazem uznania dla realizo-
wanej przez panią autorskiej wizji 

kierowania Szpitalem Zachodnim.  
Na czym ta wizja polega?
Myślę, że trochę inaczej podchodzę do 
zarządzania w porównaniu z innymi 
dyrektorami placówek medycznych 
tym, gdyż proszę lekarzy, aby zajmo-
wali się diagnozowaniem i terapią pa-
cjentów, a nie liczeniem kosztów.

Kierować szpitalem przez 20 lat 

Krystyna Płukis mówi, że gdyby powstał SOR w Pruszkowie, czas oczekiwania 
na przyjęcie pacjentów na SOR Szpitala Zachodniego zdecydowanie byłby 
krótszy

\\\ PRUSZKÓW
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\\\ PRUSZKÓW 

Radni Pruszkowa  
przeznaczyli 450 tys. zł  
na remont jazu na Utracie. 
Regulacja stanu wody  
w rzece, zakończy problemy  
z zalewaniem domów  
w Malichach i Tworkach  
a stawy w Pruszkowie będą 
regularnie zasilane. To plan. 
Do wykonania przez Wody 
Polskie.    

P o latach dyskusji, porozumień i szu-
kania odpowiedzialnych za remont 

jazu na rzece Utrata w Pruszkowie, 
widać początek końca problemów. O 
tym, że coś niepokojącego dzieje się 
ze stanem wody w stawach Parku Po-
tulickich kilka lat temu alarmował Ar-
kadiusz Gębicz. – Interesowało mnie, 
dlaczego są wysuszone stawy, dlaczego 
latem cuchnie błotem i tak dotarłem do 
jazu na Utracie, bo z tej rzeki stawy są 
zasilane. Już pięć lat temu jaz był nie-
sprawny, nie można było regulować 
poziomu piętrzenia, ponieważ jedna 
klapa jest nieruchoma, druga działa w 
ograniczonym zakresie – mówi pre-
zes Stowarzyszenia Za Pruszków!. Pi-
semna batalia w urzędach o naprawę 
urządzenia nie była łatwa, bo nikt nie 
przyznawał się do odpowiedzialności 
za jaz. Radni problem widzą i w lutym 
2022 roku powołują Komisję Doraźną 
ds. Rozwiązania Problemów Hydro-
logicznych Gminy Miasta Pruszkowa 
Związanych z Awarią Jazu na Rzece 
Utracie. Przewodnicząca komisji też 
chciałaby, by jak najszybciej załatwiono 

tą, w zasadzie, prostą sprawę. – Zgła-
szali się do nas mieszkańcy, głównie z 
Malich i Tworek. Byłam w tych domach, 
w których są zalane piwnice, ta sytuacja 
jest też powiązana z ilością opadów. 
Jeśli są duże opady, to naprawiony jaz 
umożliwiłby regulację poziomu wody 
w rzece – mówi Anna-Maria Szczepa-
niak – radna Pruszkowa. 

\\\   Jest właściciel  
– sprawa rusza 

Dopiero w maju ubiegłego roku 
Mazowiecki Wojewódzki Inspektor 
Nadzoru Budowlanego nałożył na 
Państwowe Gospodarstwo Wodne 
Wody Polskie obowiązek wykonania 
oceny stanu technicznego jazu. Mie-
siąc po decyzji inspektoratu władze 
Pruszkowa podpisują porozumienie z 
PGW Wody Polskie, które zobowiąza-
ło się, że wykona stosowne wpisy w 
ewidencji urządzeń wodnych i będzie 
ponosić koszty w ramach praw właś-
cicielskich, a także opracuje dokumen-
tację projektową. Z kolei samorząd 

Pruszkowa zobowiązał się do party-
cypowania w kosztach remontu oraz 
robót związanych z bieżącym utrzyma-
niem i eksploatacją jazu. To był wstęp 
do kolejnego spotkania w marcu tego 
roku na tzw. rozprawie administra-
cyjnej, podczas której ustalono zakres 
koniecznych do wykonania robót  
budowlanych.

\\\   Radni decydują, ale...
I wreszcie sprawa stanęła na ostat-

niej, październikowej sesji. Radni nie-
mal jednogłośnie zdecydowali o przy-
znaniu 450 tysięcy złotych z budżetu 
na remont jazu. Dlaczego Pruszków 
ma płacić? – Ludzi nie interesuje, do 
kogo należy jaz, chcą, by sprawa była 
załatwiona, a problem powinien być już 
dawno rozwiązany. Tyle trwało ustala-
nie, do kogo należy jaz, ponieważ nikt 

nie chciał uznać jego własności – wy-
jaśnia Karol Chlebiński, przewodniczą-
cy Komisji Gospodarki Komunalnej  i 
Ochrony Środowiska. Dodaje, że kwota 
pochodzi z kosztorysu z ubiegłego ro-
ku i została zapisana w porozumieniu 
z Wodami Polskimi. Samorząd zade-
klarował, że pokryje 99% kosztów na-
prawy. A zakres robót jest ogromny! 
Trzeba naprawić betonowe elementy 
budowli i płyty na skarpach koryta, wy-
mienić balustrady ochronne na kładce 
a przede wszystkim zainstalować nowe 
zamknięcia jazu razem z mechanizma-
mi sterowania. Kiedy prace się rozpo-
czną? – Nikt nie jest w stanie określić 
terminu, sami pozbawiliśmy się szansy 
na szybkie załatwienie sprawy. Miasto 
mogło na własny koszt wykonać re-
mont 4 lata temu, ponieważ wynika to 
wprost z prawa wodnego – objaśnia Ar-
kadiusz Gębicz i przywołuje art. 188, w 
którym czytamy: w kosztach utrzymy-
wania urządzeń wodnych uczestniczy 
ten, kto odnosi z nich korzyści. Prezes 
stowarzyszenia przytacza też inny do-
kument: pozwolenie wodno-prawne 
wydane przez starostę w Pruszkowie w 
2010 r. Z niego również wynika, że mia-
sto Pruszków korzysta z wód Utraty, za-
silając stawy i jednocześnie odpowiada 
za remonty i utrzymanie urządzenia 
wodnego. Gdyby Pruszków przejął jaz, 
już mogłoby być po remoncie – uważa 
Gębicz.

\\\   A woda płynie...
Przyznanie pieniędzy to początek 

niezbędnych decyzji. Wody Polskie mu-
szą ogłosić przetarg, otrzymają oferty i 
jeśli uda się wyłonić wykonawcę… Jeśli, 
ponieważ dysponują kwotą niewiele 
ponad 450 tys. zł. Scenariuszy może być 
kilka: unieważnienie przetargu, ogło-
szenie nowego, wystąpienie do władz 
Pruszkowa o przyznanie większej su-
my na remont.  A na to wszystko, być 
może, nałożą się zmiany w samych Wo-
dach Polskich związane z powołaniem 
nowego rządu. I na koniec ważna data 
wpisana do porozumienia: prace wokół 
jazu mają się zakończyć do 30 czerwca 
przyszłego roku!  

Jolanta Erol
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OBWIESZCZENIE STAROSTY GRODZISKIEGO

Jaz na Utracie będzie remontowany! 
Pieniądze są, kiedy ruszą prace?

\\\ MAZOWSZE 

Na Mazowszu powstanie rada 
seniorów, w skład której wejdą 
osoby z całego województwa 
mazowieckiego.   

W e wrześniu sejmik wojewódz-
twa mazowieckiego przyjął 

uchwałę, na mocy której powstanie ra-
da seniorów województwa mazowie-
ckiego. Departament Zdrowia i Polityki 
Społecznej Urzędu Marszałkowskiego 
Województwa Mazowieckiego w War-
szawie zachęcał do udziału w naborze 
do rady, a ten trwał od 19 października 
do 2 listopada.

Praca w radzie będzie miała cha-
rakter społeczny. Rada ma być apar-
tyjna, a jej członkowie nie będą anga-
żować się w kampanie i działalność 
partii politycznych. Jednym z celów sta-
tutowych rady jest aktywne wsparcie 

osób starszych z terenu województwa 
mazowieckiego, a jej kadencja trwać 
będzie 5 lat.

Co ciekawe, członkiem rady może 
zostać także osoba młodsza (ale peł-
noletnia), pod warunkiem że ma do-
świadczenie w działalności na rzecz 

środowisk osób starszych, pracowała 
społecznie na rzecz seniorów bądź jest 
członkiem np. organizacji i środowisk 
senioralnych, działających na terenie 
województwa mazowieckiego.

Anna Żuber

Powstanie rada 
seniorów województwa 
mazowieckiego
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Rada ma być apartyjna,  
a jej członkowie  

nie będą angażować się 
w kampanie i działalność 

partii politycznych

Pisemna batalia 
 w urzędach o naprawę 

urządzenia nie była łatwa

dokończenie 
ze str. 1
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W jedynym Hotelu Sphinx w Żabiej Woli 
zorganizujesz urodziny, chrzciny, spotkanie 
firmowe czy po prostu zjesz pyszny obiad 
z rodziną lub spędzisz wieczór przy barze 
z przyjaciółmi. Oprócz jedzenia serwowa-
nego przez kultową restaurację Sphinx na 
gości czekają atrakcje, takie jak animacje, 
pokazy, kręgle i bilard, a w ostatnich dniach 
także fascynująca wystawa. 

Eksponaty jak z filmu
W ramach Dino Week, który potrwa aż do 

19 listopada, podziwiać można kilkanaście 
eksponatów dinozaurów, a nawet wsiąść do 
jeepa, wzorowanego na tym z filmu Stevena 
Spielberga. O świetną zabawę dbają anima-
torzy, oczywiście w strojach dinozaurów. 
Zwiedzane wystawy jest bezpłatne dla gości 
Hotelu i Restauracji Sphinx. Każde dziecko 
dostaje zabawkę z dinozaurem.

W Sphinxie jesz jak chcesz!
Restauracja Sphinx w swojej ofercie ma 

menu dla dzieci. Natomiast w menu głów-
nym znajdziemy ryby, ale też burgery, steki 
i wykwintne sałatki, m.in. z wątróbką w po- 
rzeczkach czy orientalny libański bowl.  
Na deser polecają się choćby Beza Pavlova 
czy biała czekolada z lodami. 

Dla szukających zabawy i odprężenia 
dostępne są zestawy dla przyjaciół, tak 
zwane Happy Hours oraz bogate Menu  
Alkohole. 

Dogodny dojazd do Sphinxa
Hotel i Restauracja Sphinx zlokalizowa-

ne są w gminie Żabia Wola, a dokładniej 
w Hucie Żabiowolskiej, ulica Przy Trasie 6.  
Dogodny dojazd do obiektu zapewnia  
trasa S8.

             Sprawdź na www.palatium.pl 

Dinozaury w Hotelu 
Sphinx Żabia Wola
W Hotelu Sphinx Żabia Wola można poczuć się jak w Parku  
Jurajskim z filmu Stevena Spielberga. Wystawę dinozaurów  
w ramach Dino Week zwiedzać można do 19 listopada.

Od tego jestem ja i pracownicy eko-
nomiczni szpitala. Lekarze mają mieć 
wolną głowę od problemów finanso-
wych, mieć dostęp do wszystkiego, co 
uznają za wskazane w leczeniu pacjen-
tów i ja staram się na tyle jak dalece to 
możliwe to im zapewnić. To jest moja 
autorska wizja zarządzania szpitalem, 
która mam wrażenie, że się sprawdza. 
Ordynatorzy są zadowoleni, że nie 
muszą sobie głowy zaprzątać tym, czy 
wystarczy pieniędzy na leki, na środki 
jednorazowego użytku, na naprawę czy 
na serwis aparatury medycznej bądź 
na zakup podstawowego sprzętu me-
dycznego. To jest mój ból i mój problem. 
Lekarze mają dobrze wykonać swoją 
pracę przy pacjentach i tak się dzieje. 
\\\ I jak pani daje radę?
Różnie bywało zwłaszcza w pierwszych 
latach działania szpitala, kiedy jeszcze 
trwała budowa i wyposażanie oddzia-
łów. Personel, który został zaproszony 
do współpracy, wiedział, że proponu-
jemy lepsze warunki pracy, szeroki 
dostęp do aparatury diagnostycznej. 
Lekarze z klinik mazowieckich zostali 
zaproszeni do tworzenia od podstaw 
organizacji i pracy wybranych przez 
siebie oddziałów szpitalnych. Stworzyli 
własne zespoły lekarzy, z którymi do 
dziś rozwijają swój potencjał medyczny 
i naukowy.  To wszystko powodowało, 
że lekarze chętnie podejmowali u nas 
pracę i do dzisiaj są z nami. 
\\\  Największą zmorą pacjentów kie-
rowanego przez panią szpitala jest 
czas oczekiwania na wizyty u specja-
listów, zwłaszcza neurochirurgów. 
Jaka jest przyczyna?
Rzeczywiście, jeśli chodzi o neurochi-
rurgię, to terminy planowych wizyt i 
przyjęć są odległe. Dzieje się tak, ponie-
waż nasza neurochirurgia jest liderem 
na rynku usług nie tylko w wojewódz-
twie mazowieckim. W naszym szpitalu 
operują pacjentów wybitni neurochi-
rurdzy, na których czele stoi dr Rafał 
Górski. Każdy pacjent, który do nas tra-
fia, chciałby być operowany przez niego 
lub jednego z kilku neurochirurgów, 
którzy z nim współpracują. Możliwo-
ści zespołu lekarskiego są ograniczone 
m.in. liczbą łóżek w oddziale, dostępem 
do sal operacyjnych. Niestety na opera-
cję lub wizytę trzeba więc czekać.
\\\ Długi czas oczekiwania świadczy 
o jakości pracy tego oddziału, ale 
myślę, że dla potrzebujących to nie 
jest satysfakcjonujące wyjaśnienie. 
Rozumiem to, ale niewiele możemy w 
tej sprawie zrobić, zwłaszcza że mó-
wimy nie tylko o pacjentach z naszego 
powiatu. Trafiają do nas potrzebujące 
pomocy osoby z całego Mazowsza, co 
więcej kierowani są pacjenci z innych 
placówek medycznych szczególnie 
trudne przypadki medyczne, które wy-
magają interwencji naszych doświad-
czonych neurochirurgów. Zespół lekar-
ski dr. Górskiego wykonuje operacje 
niszowe, bardzo ciekawe i trudne. 
\\\ Co może pani jako dyrektor zro-
bić, żeby jednak czas oczekiwania w 

Szpitalnym Oddziale Ratunkowym, 
był jednak krótszy?
Chciałabym, żeby tak się stało, ale nie 
ma sensu oszukiwać mieszkańców, że 
jesteśmy w stanie to sami zmienić. Po 
prostu to niemożliwe przede wszyst-
kim dlatego, że Pruszków nie posiada 
szpitalnego oddziału ratunkowego, 
szkoda, że tak duży powiat – dwukrot-
nie większy od naszego – nie zabiega 
skutecznie o jego budowę. Z tego też 
powodu nasz SOR przyjmuje pacjen-
tów z pięciu powiatów (ok. 500 tys. 
mieszkańców).  To stanowczo za dużo 
na jeden SOR, szczególnie gdy tylko u 
nas leczy się zawały serca, udary me-
todą trombektomii mechanicznej, ura-
zy itp. Dostęp do tych oddziałów jest 
ograniczony.
\\\ Fundusze medyczne dawały prze-
cież niedawno pieniądze na tworze-
nie oddziałów ratunkowych?
Właśnie, fundusze na ten cel były do 
pozyskania, chyba zabrakło wystar-
czającej determinacji władz powiatu 
pruszkowskiego. Warto więc aby nasi 
mieszkańcy dowiedzieli się, że prawie 
40 proc. pacjentów Szpitala Zachod-
niego to mieszkańcy powiatu prusz-
kowskiego, którym również udzielamy 
pomocy. 
Gdyby powstał SOR w Pruszkowie, 
czas oczekiwania na przyjęcie pacjen-
tów zdecydowanie byłby krótszy oraz 
udzielona pomoc byłaby skuteczniej-
sza. Rozumiem mieszkańców naszego 
powiatu, którzy oczekują od nas pilnej 
pomocy i to w pierwszej kolejności. Do 
SOR-u trafiają pacjenci, którzy powinni 
uzyskać pomoc u lekarza rodzinnego. 
No ale jaki jest dostęp do lekarza ro-
dzinnego, to wszyscy wiemy. Pacjenci 
często słyszą: dziś już nie ma numer-
ków. A człowiek ma temperaturę lub 
źle się czuje, co więc robi? Idzie na SOR. 
A my nie możemy odmówić udzielenia 
pomocy, wydłuża się czas oczekiwa-

nia na pomoc medyczną. W dodatku 
do SOR-u w ciągu każdej doby Pogo-
towie Ratunkowe przywozi ok. 20-24 
pacjentów w stanie zagrożenia życia 
lub zdrowia. Oni w pierwszej kolejności 
są przyjmowani.
\\\ Pacjenci, którzy powinni być, 
przyjęci przez lekarzy rodzinnych 
zajmują miejsce tym, którzy na-
prawdę potrzebują pomocy na SOR?
Właśnie, ale to nie wina chorych, bo 
oni po prostu szukają pomocy. Tylko 
że my zbieramy krytykę za wszelkie 
wady systemu opieki medycznej, choć 
jako szpital angażujemy wszystkie siły 
i możliwości, aby było więcej lekarzy i 
żeby byli możliwie dostępni. Nie chce-
my, żeby u nas było tak, jak jest w nie-
których szpitalach, gdzie na oddziale 
wewnętrznym posiadającym 60 łóżek, 
pracuje tylko dwóch lub trzech lekarzy. 
W Szpitalu Zachodnim stawiamy na ja-
kość leczenia nie na ilość przyjętych 
chorych. Ludzie chcą się u nas leczyć, 
lecz z tego powodu czas oczekiwania 
nie jest krótki. 
\\\ Coś za coś?
Właśnie. Robimy, co możemy! Na przy-
kład dzięki budowie nowej sali opera-
cyjnej, która jest dedykowana chirurgii 
naczyniowej i urologicznej, zwiększy 
się dostępność do tych usług i proce-
dur. Uruchomienie tej sali odciąży po-
zostałe sale, które wykorzystywane są 
do późnych godzin nocnych każdego 
dnia. Chcemy poprawić warunki pracy 
personelowi medycznemu zaangażo-
wanemu w pracę zabiegową.
\\\ Pacjentów już jest zbyt dużo, 
tymczasem kończy się budowa lą-
dowiska na dachu szpitala, a więc 
jeszcze przybędzie ludzi, którzy 
będą potrzebować pomocy i to bły-
skawicznej. 
Myślę, że już w styczniu pierwszy he-
likopter pogotowia lotniczego wylą-
duje na płycie lądowiska budowanego 
nad dachem naszego szpitala.  Dzięki 
tej inwestycji do naszego oddziału ra-
tunkowego będzie trafiać więcej osób 
potrzebujących pilnej pomocy medycz-
nej w pierwszej kolejności. To prawda. 
Oczywiste jest jednak także i to, że ci 
pacjenci będą w stanie zagrażającym 
ich życiu. Również i nasi pacjenci le-
czeni w oddziałach będą mogli być 
transportowani do placówek o wyższej 
referencyjności (np. Centrum Zdrowia 
Dziecka), które udzielą profesjonalnej i 
szybkiej pomocy.
\\\ Dlaczego odbył się konkurs na 
stanowisko dyrektora szpitala?
Prawo nakazuje co sześć lat przepro-
wadzać taki konkurs. Ja już biorę udział 
w nim po raz czwarty i po raz czwarty 
obejmuję to stanowisko. Wygrana w 
konkursie pozwala mi realizować pew-
nie i bezpiecznie wytyczone cele, za-
równo własne, jak i organu tworzącego. 
Jestem więc dyrektorem tej placówki, 
od 20 lat.
\\\ Dziękuję za rozmowę. 

Tekst i zdjęcia 
Beata Pawłowicz

Kierować szpitalem przez 20 lat 

Na oddziale pediatrii Szpitala  
Zachodniego prowadzona jest akcja  
„Aby rodzina mogła być razem”.  
Na zdjęciu zastępca ordynatora  
pediatrii dr Minh Nguyet Pham-
-Osiecka i dyrektor szpitala Krystyna 
Płukis
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P R O M O C J A

URZĄD MIEJSKI W GRODZISKU MAZOWIECKIM  ul. l. Kościuszki 12a, tel. 22 755 55 34, www.grodzisk.pl

\\\ MICHAŁOWICE 

Mieszkańcy Pęcic mają 
swoje miejsce do organizacji 
spotkań, działań społecznych 
i integracji lokalnej 
społeczności. Nowoczesny 
budynek świetlicy powstał  
w miejscu dawnej siedziby, 
przy ulicy Zaułek 7.     

N a nową świetlicę społeczność 
Pęcic czekała wiele lat, otwarcie 

placówki w sobotnie popołudnie, 28 
października, było wydarzeniem, które 
zgromadziło nie tylko mieszkańców, 
ale i wielu gości. Historię tego miejsca 
doskonale zna sołtys, Waldemar Wid-

licki. – Tu była stara świetlica, została 
rozebrana. A wcześniej stała szkoła, 
kryta strzechą, pamiętam, bo do niej 
chodziłem – opowiada sołtys wsi Pę-
cice. Podczas oficjalnego przecięcia 
wstęgi, radości nie kryła wójt gminy 
Michałowice – Małgorzata Pachecka, 
która zaprosiła do wspólnego grona 

sołtysa, przewodniczącą rady gminy, 
miejscowego proboszcza parafii, a 
także przedstawicieli lokalnej spo-
łeczności. W programie otwarcia nowej 
świetlicy nie zabrakło atrakcji: wystąpił 
chór „Pozytywnie Nastrojone”, dziecia-
ki znakomicie bawiły się z iluzjonistą, 
miały też okazję, wspólnie z rodzicami, 
tworzyć projekty 3D podczas warszta-
tów twórczych. Na finał wieczoru przy-
gotowano pokaz światła i ognia.

\\\   Nowoczesna  
i ekologiczna 

W nowocześnie zaprojektowa-
nym budynku o powierzchni niemal 
250 metrów kwadratowych znajduje 
się duża sala, kuchnia i zaplecze sani-
tarne, na zewnątrz przestronny taras. 

Obiekt wyposażono w panele foto-
woltaiczne i pompę ciepła, dzięki tym 
ekologicznym rozwiązaniom zmniejszą 
się koszty utrzymania. Wokół placówki 
powstał plac zabaw, zbudowano kilka 
miejsc postojowych na parkingu, są 
też stojaki na rowery. Działka zyskała 
nowe ogrodzenie, wokół którego posa-
dzono już pierwsze rośliny. – To będzie 
nasze miejsce na zebrania wiejskie i 
sąsiedzkie, ostatnio spotykaliśmy się w 
siedzibie urzędu gminy – dodaje sołtys 
Pęcic. Umowę na wykonanie prac za 
ponad 3,4 mln zł gmina Michałowice 
podpisała w lutym ubiegłego roku. 
Wstępnie planowano, że inwestycja 
zostanie ukończona w lipcu, ale udało 
się dopiero z końcem października.

Tekst i zdjęcie Jolanta Erol

Nowe miejsce integracji

W nowocześnie zaprojektowanym budynku znajduje się duża sala, kuchnia  
i zaplecze sanitarne, na zewnątrz przestronny taras

„To będzie nasze  
miejsce na zebrania 

wiejskie i sąsiedzkie”

\\\ POWIAT GRODZISKI 

„Gospodarka, głupcze!”  
pod takim hasłem  
Bill Clinton w 1992 roku 
przeprowadził zwycięską 
kampanię wyborczą.  
Czytając raport „Tendencje 
demograficzne w powiatach”, 
przygotowany przez Instytut 
Pokolenia chciałoby się 
zamienić gospodarkę  
na demografię.     

W śród powiatów poddanych ba- 
daniu jest powiat grodziski, 

a wyniki takiego badania to cenne 
źródło informacji dla władz samorzą-
dowych. Autorka raportu Katarzyna 
Lewandowska – politolog i specjalistka 
ds. badań społecznych zauważa, że w 
powiecie grodziskim od 2002 do 2021 
roku odnotowuje się systematyczny 
i równy wzrost liczby mieszkańców 
na poziomie 38%. Powiat ma wysoki 
współczynnik feminizacji. W 2021 r. 
51% mieszkańców stanowiły kobiety, 
a 48,2% – mężczyźni, co stanowi zna-
czącą dysproporcję. Jeszcze w prze-
dziale wiekowym 45-59 jest zbliżona 

liczba kobiet i mężczyzn. Od 60. roku 
życia notuje się dominację ilościową 
kobiet nad mężczyznami. Przewaga ta 
drastycznie wzrasta po 80. roku życia. 
Przeciętna liczba dzieci w rodzinie w 
powiecie grodziskim w 2021 r. wyno-
siła 1,63, co było wynikiem nieznacz-
nie wyższym od średniej krajowej. 
Do myślenia dają wyniki dostępu do 
miejsc w przedszkolach. Opieką żłob-
kową objętych jest tylko 16% dzieci 
do lat 3. Ponieważ na zamieszkanie 
na terenie powiatu decydują się oso-
by, które chcą założyć lub powiększyć 
rodzinę oraz trochę lepiej zarabiające, 
może to oznaczać, że kwestie opieki 
nad dziećmi po prostu biorą na swoje  
barki. 

Pozytywną tendencją jest nato-
miast wskaźnik bezrobocia, który w 
powiecie grodziskim był stosunkowo 
niski. Mieszkańcy powiatu to również 
osoby o wysokim poziomie wykształ-
cenia. Jako dobre można określić także 
ich warunki mieszkaniowe. Niewątpli-
wie powiat grodziski rozwija się, co 
pokazują wyniki badań demograficz-
nych. Mogą one stanowić bardzo do-
bry punkt wyjścia dla prac w następnej 
kadencji samorządu. 

Sławomir Sadowski

Powiat grodziski 
pod lupą – jacy jesteśmy
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URZĄD GMINY BRWINÓW ul. Grodziska 12, tel. 22 738 26 15, www.brwinow.pl

Ostatnia akcja ekologiczna w ra-
mach projektu „Działaj dla klimatu” od-
była się w Zespole Szkolno-Przedszkol-
nym w Żółwinie. Uczestnikami wyda-
rzenia byli uczniowie ze szkół z terenu 
naszej gminy: Szkoły Podstawowej nr 
1 w Brwinowie, Zespołu Szkół Ogól-
nokształcących w Brwinowie, Zespołu 
Szkolno-Przedszkolnego w Otrębusach 
i Zespołu Szkolno-Przedszkolnego  
w Żółwinie oraz z gminy Michałowice 
tj. Szkoły Podstawowej w Michałowi-
cach, Zespołu Szkół Ogólnokształcą-

cych w Komorowie i Zespołu Szkół  
w Nowej Wsi.  

Już po wejściu do szkoły można było 
wczuć się w klimat kampanii – efektow-
na leśno-jesienna dekoracja przygoto-
wana w szkolnym holu zachęcała do 
odpoczynku na łonie przyrody. Wystrój 
sali gimnastycznej, gdzie odbywało się 
spotkanie, nawiązywał do tematyki za-
kończonych już działań proklimatycz-
nych, takich jak „Mój ślad węglowy”, 
„Wiem jak segregować”, „Woda to ży- 
cie”, czy „Rowerem do szkoły”. 

Podczas tego spotkania przeprowa-
dzono cztery konkursy: na prezentację 
multimedialną, wiedzy, plastyczny, 
piosenki oraz zorganizowano pokaz 
mody ekologicznej. W każdym z nich 
nagradzane były trzy pierwsze miej-
sca. Zwycięzców wyłoniło jury złożone 
z nauczycieli z każdej ze szkół biorących 
udział w projekcie. 

Dzięki udziałowi w wielu między-
szkolnych warsztatach, konferencjach 
i sesjach edukacyjnych, prowadzonych 
od 2022 r. uczniowie wzbogacili swoją 

wiedzę z zakresu ekologii. Dostrzegli 
potrzebę działania na rzecz ochrony 
środowiska naturalnego i klimatu. Pod-
czas konkursów uczestnicy mieli okazję 
do zaprezentowania zdobytej wiedzy 
oraz do prezentacji swoich licznych 
talentów. 

 Projekt „Działaj dla klimatu. Inicja-
tywy podnoszące świadomość eko-
logiczną w szkołach w gminach Brwi-
nów i Michałowice w partnerstwie  
z Sandgerdi Elementary School z Islan-
dii” korzysta z dofinansowania o war-

tości ponad 3,9 mln zł w ramach Me-
chanizmu Finansowego EOG. Fundusze 
EOG to wkład Islandii, Liechtensteinu  
i Norwegii w tworzenie Europy zielonej, 
konkurencyjnej i sprzyjającej integracji 
społecznej. Projekt otrzymał również 
dofinansowanie z budżetu państwa  
w wysokości ponad 0,6 mln zł.

Jesienna sesja ekologiczna w Żółwinie
W piątek 20 października 2023 r. odbyła się kolejna międzyszkolna sesja ekologiczna zorganizowana w ramach  
projektu „Działaj dla klimatu”. Tym razem uczestnicy spotkali się w Żółwinie.

\\\ RASZYN 

Aleja Hrabska w Falentach 
ponownie została uznana za 
Pomnik Przyrody.  Jest więc 
nadzieja, że przetrwają jesiony 
i klony tworzące unikalne 
walory tego przylegającego 
do rezerwatu przyrody Stawy 
Raszyńskie miejsca.    

W marcu 2023 r. jeden z miesz-
kańców przyniósł do siedziby 

Społecznego Komitetu Ochrony Falent 
wypłowiałą tablicę z napisem „Pomnik 
przyrody – prawem chroniony. Aleja 
Zabytkowa podlegająca szczególnej 
ochronie”. Ponieważ takich oznaczeń 
na alei nie było od lat, komitet rozpo-
czął starania, aby aleja ponownie zosta-
ła oznakowana. Okazało się jednak, że 
aby tak się stało, Rada Gminy Raszyn, 
musi przyjąć uchwałę o ustanowieniu 
alei pomnikiem przyrody, gdyż w do-
kumentach brak informacji, że aleja to 
pomnik. W sierpniu rada gminy przy-
jęła stosowną uchwałę.    

Aleja na grobli stawów Falenckich 
ma już prawie 200 lat. Dwa lata temu 
zbadano stan tworzących ją jesionów 

wyniosłych. Niestety, nie jest on dobry. 
Powodem jest zwiększony ruch samo-
chodowy, położenie instalacji oświet-
lenia ulicznego, zmiany poziomu wód 
gruntowych itp.  

– Społeczny Komitet Ochrony 
Falent zabiega o rozbudowę dróg w 
okolicy, tak by odciążyć cenną i piękną 
zabytkową aleję, która przebiega przez 
środek Rezerwatu Przyrody Stawy Ra-
szyńskie – mówi dr Wojciech Rogowski 
ze SKOF. Obecnie już jest odtwarzany 
szpaler tworzących aleje drzew. W 
miejsce powalonych lub wyciętych 

drzew posadzono 12 sadzonek jesio-
nów wyniosłych. Uzupełniono także 
klony srebrzyste, rosnące na alei od 
strony alei Krakowskiej, uzupełniono 
ich szpaler poprzez nasadzenie 8 sa-
dzonek.

– Aleja Hrabska nie jest tylko zabyt-
kiem – dodaje Wojciech Rogowski. – Jak 
wspaniale może służyć mieszkańcom 
i turystom pokazał, chociażby wrześ-
niowy Eko-Piknik, podczas którego 
była głównym miejscem wspólnego 
świętowania – dodaje.

Tekst i zdjęcie Beata Pawłowicz

Aleja Hrabska jest 
Pomnikiem Przyrody

Tablice mówiące o chronionym charakterze zabytkowej Alei Hrabskiej zostały 
już zamontowane

\\\ STO TYSIĘCY ZŁOTYCH DLA OSP PIASTÓW  
Dotację w wysokości 100 tys. zł dla 
OSP Piastów otrzymał w Urzędzie 
Marszałkowskim Województwa 
Mazowieckiego burmistrz Piastowa 
Grzegorz Szuplewski. Dotacja jest 
przeznaczona na zakup lekkiego 
samochodu rozpoznawczo-ratow-
niczego. 
W tym roku OSP Piastów obchodziło 
stulecie istnienia. Dotacja jest więc traktowana jako rodzaj prezentu jubileuszo-
wego. Strażacy zamierzają kupić pickupa, którym będą mogli dotrzeć do trudno 
dostępnych miejsc, jakich w gminie nie brakuje. Samochód będzie więc wykorzy-
stywany w akcjach poszukiwawczych, ale też jako środek transportu czy dowozu 
dodatkowej wody podczas akcji gaśniczych. 
Grzegorz Szuplewski jest dumny z tego, że od 25 lat należy do OSP. Zna więc 
potrzeby strażaków. Jako burmistrz wie też, jak ważne dla bezpieczeństwa miesz-
kańców jest to, by byli oni dobrze wyposażeni i właśnie – mobilni. 
– W zeszłym roku nasza OSP brała udział w 300 akcjach – dodaje burmistrz. – 
Miasto pomogło więc strażakom złożyć wniosek do marszałka województwa 
w sprawie dotacji. Ponieważ pokryje ona tylko jedną trzecią koniecznej sumy, 
samorząd pomoże strażakom w poszukiwaniu brakujących środków i zapewne 
sam się do zakupu dołoży – mówi burmistrz.
Samochód został już zamówiony. Tego typu wozy są przygotowywane na zamó-
wienie, a warunkiem otrzymania dotacji jest zakup samochodu do końca roku. 
– Strażacy z OSP z różnych miast i miejscowości radzą sobie z koniecznymi inwe-
stycjami dzięki wsparciu budżetu państwa i samorządów, ale także z organizacji 
pozarządowych – powiedział prezes Związku Ochotniczych Straży Pożarnych w 
Pruszkowie Jacek Gromek. – OSP Falenty dla przykładu prowadzi właśnie proces 
nabywania ciężkiego wozu bojowego, który zostanie sfinansowany po połowie ze 
środków samorządowych i unijnych. Z kolei OSP Raszyn od niedawna dysponuje 
nową łodzią ratowniczą, której zakup został sfinansowany z budżetu sołeckiego 
oraz środków Fundacji Polskiej Grupy Zbrojeniowej – wyjaśnia. 
Wyposażenie w sprzęt ma ogromne znaczenie dla skuteczności działania straża-
ków. A jak ona jest ważna dla ofiar pożarów, wypadków komunikacyjnych oraz 
katastrof naturalnych nie trzeba nikomu tłumaczyć. Dlatego cieszy, gdy straż 
zyskuje nowe wyposażenie i inną pomoc. 

\\\ PIASTÓW 
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 DAM PRACĘ 
 Zatrudnimy instalatora/pomocnika  

instalatora wod-kan, C.O. i CWU,  
wentylacji mechanicznych  
oraz klimatyzacji. Wymagane prawo  
jazdy kat. B. Ofertujemy umowę o pracę 
na pełny etat. Wymagane prawo jazdy 
kat. B. Kontakt: 511 106 892 

 Firma sprzątająca zatrudni osobę  
do porannego sprzątania sklepów  
odzieżowych w Piasecznie w galerii  
Designer Outlet tel: 698 628 464

 Zakład mięsny zatrudni: produkcja,  
pakownia, magazyn, tel. 606 259 458

 Od zaraz Góra Kalwaria Zatrudnię  
lakiernika, pomocnika, pomoc na halę, 
auta ciężarowe, kosmetyki, mile  
widziane spawanie tel. 509 237 779

 Zatrudnię kierowcę kat. B i C,  
tel. 22 726 86 36

 Zatrudnię-sprzątanie teren  
zewnętrzny Piaseczno 787092211 

 Ekspedientkę do sklepu spożywczego 
„Groszek” w Bobrowcu, możliwość  
zakwaterowania, tel. 508 238 586  

 Przyjmę do pracy ślusarza - spawacza, 
pomocnika ślusarza - spawacza  
oraz pomocnika mechanika, okolice  
Tarczyna, tel. 604 626 444 

KUPIĘ  
 Kupię ciągniki rolnicze, stare  

motocykle wsk, simson, fiat 125p itp.  
Tel 721-029-688. 

 Kupię działkę - budowlaną, usługową, 
rolną. Tel. 797 231 465  

SPRZEDAM  
 Sprzedaż drewna kominkowego 

885910910 

 Skład Opału w Prażmowie oferuje:  
węgiel: kostka, orzech, ekogroszek,  
koks, miał, pellet, tel 22 727 07 00,  

czynne: od pn-pt 7-16, sob 7-13

 Drewno opałowe, tel. 602 770 361,  
791 394 791    

USŁUGI  
 DOCIEPLANIE BUDYNKÓW,  
MALOWANIE ELEWACJI.  

TEL. 501624562 

 Wycinka drzew tel. 505 591 721             

 Pozwolenia na użytkowanie  
dla starych domów. Legalizacje  

samowoli budowlanych sprzed lat,  
tel. 695 451 655 

 Sprzedaż i montaż okien i drzwi  
wew. i zew. Rolety zew., wew. żaluzje,  
plisy, moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223

 Złota rączka tel. 571 207 247     

 Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana  
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223,601 623 480  

 Elektryczne, Hydrauliczne, Gipsy,  
Glazura tel. 606 34 80 66 

 AUTOMATYKA, napędy do bram  
- przesuwnych, garażowych,  
dwuskrzydłowych. Sprzedaż, montaż  
i serwis, tel. 790 331 339

 BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE,  
REMONTY od A do Z.  

TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63  

 wykonam remonty mieszkań,  
prace ogólnobudowlane, stolarskie, 
510179049 

 Elewacje - docieplenia budynków  
- solidnie - tanio - 602-482-572 

 Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie tel. 502 053 214 

 Ogrodnicze, wywóz gałęzi 519874891 
 PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  

tapicerki meblowej i samochodowej  
508 65 20 30  

 Anteny wideo domofony  
montaż naprawa 603375875 

 Hydroizolacje bitumiczne, dachy, tarasy 
tel. 791 549 007

 Pracownia Tapicerska  
tel. 502-908-661 

 Malarskie tanio tel. 22 7277747,  
501 976 533

 Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe,  
siatka + montaż producent  
tel. 503 572 046

 Remonty, tel. 609 926 758 
 Cyklinowanie, renowacja parkietów 

669-971-494 
 Dachy, podbitka, sprzedaż,  

tel. 692 194 998 
 Hydraulik - złota rączka  

tel. 733 159 220 
 Kominiarz tel. 500 214 632 

 KOMINIARZ, TEL. 781 495 997 
 USŁUGI KOPARKO-ŁADOWARKĄ,  

TEL-516 231 786 
 Złom wywiozę. Tel-667 888 999 
 ALARMY, KAMERY, DOMOFONY  

600 421 203 
 Elektryk, tel-666 890 886 
 TYNKI GIPSOWE i TRADYCYJNE  

604415352 
 Wywozimy graty z chaty  

tel. 505 591 721        
 Przeprowadzki tel. 505 591 721                       
 Mycie, malowanie elewacji  

tel. 505 591 721           
 Naprawa, krycie dachów,  

tel. 511 928 895 
 Remonty, budowlane, ogrodzenia,  

tel. 513 137 581
 Usługi stolarskie, schody,  

tel. 510 128 912
 Malowanie, hydraulika, remonty,  

tel. 501 050 907
 Remonty, tel. 609 926 758 

AUTO-MOTO KUPIĘ
 Skup aut za gotówkę szybki dojazd  

i wycena tel. 533 525 533
 Skup aut 2010-2023r. 505 530 300
 SKUP AUT NA KASACJĘ 508206738   

NIERUCHOMOŚCI KUPIĘ

 CHCESZ SPRZEDAĆ NIERUCHOMOŚĆ  
ale powstrzymuje Cię zadłużenie,  

komornik, problemy prawne,  
posiadanie tylko udziału? ZADZWOŃ, 

bezpłatnie pomogę: 888-062-333 
 Kupię dom, mieszkanie lub działkę, 

Warszawa i okolice, 737768446
 KUPIĘ MIESZKANIE, może być  

zadłużone, z komornikiem,  
do remontu, z problemem prawnym, 
także udziały. Tel 888062333 

 KUPIĘ MIESZKANIE w każdym stanie.  
Może być zadłużone, z komornikiem,  
z problemami prawnymi i in.  
Tel. 888-062-333 

 KUPIĘ ZA GOTÓWKĘ KAŻDĄ  
NIERUCHOMOŚĆ Z PROBLEMEM  
PRAWNYM, ZADŁUŻONĄ,  
UDZIAŁY W NIERUCHOMOŚCIACH.  
TEL: 786-805-828        

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM
 Sprzedam dom 200 m2, działka  

4000 m2, przy ścianie lasu, okolica  
willowych domów, 2,5km od Góry  
Kalwarii, dogodny dojazd do Piaseczna, 
cena 900 tys. tel. 571 513 300

 Sprzedam działkę 2000 m2 w Lininie 
okolica Góry Kalwarii, szybki dojazd  
do Piaseczna, działka uzbrojona,  
ogrodzona, media, gaz, woda  
tel. 22 859 94 41

 Sprzedam mieszkanie 90 m2, dwa 
 poziomy, ul. Młynarska Piaseczno jako 
inwestycje pod wynajem. cena 695 tys. 
tel. 883 933 855

 Sprzedam 4,30 ha na granicy gminy 
Chynów i gminy Prażmów,  
tel. 608 867 053 

 Działki rekreacyjne leśne, Prażmów,  
tel. 602 770 361

 Działki budowlane 800 m2  
k. Prażmowa, tel. 602 770 361     

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM
 Posiadamy 120 miejsc noclegowych  

w miejscowości Prażmów, przy trasie 
Grójec – Piaseczno ok 35 km  
na południe od Warszawy. Niskie ceny  
od 25 zł za łóżko. Polecamy śniadania  
i obiadokolacje. Zorganizujemy  
imprezy okolicznościowe. Zapraszamy  
na pobyt krótko i długoterminowy.  
tel. 537 370 420

 Małżeństwo z dwójką dzieci  
wynajmie mieszkanie w Piasecznie. 

Tel.731 163 646 

 Wynajmę pokój z pięknym widokiem  
na Piaseczno, ul. Młynarska, 1200 zł  
+ 200 zł media tel. 883 933 855

NAUKA 
 Matematyka, 664 438 144  

ZDROWIE 
 Protezy zębowe naprawa.  

Tel-502 031 221   
FINANSE 

 KSIĘGOWOŚĆ, PŁACE, ZUS  
- bezstresowo, profesjonalnie,  

kompleksowo. Kontakt - Messenger, 
WhatsApp, telefon, mail, osobisty.  
Możliwość zdalnego załatwiania  

wszelkich spraw.  
Biuro Prawno-Podatkowe działa  

1995 r. - bez „wpadki”.  
502088028; biuro@e-pit.net  

Zapraszamy serdecznie.

\\\  OGŁOSZENIA DROBNE
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OBWIESZCZENIE STAROSTY PRUSZKOWSKIEGO
o wydaniu decyzji o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej

Zgodnie z art. 11f ust. 3 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach przygotowania 
i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (Dz. U. z 2023 r. poz. 162, z późn. zm.) zawiadamiam, 
że dnia 31.10.2023 r. została wydana decyzja nr 20/2023 o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej 
dotyczącej rozbudowy drogi gminnej w ciągu ulicy Nadarzyńskiej i drogi gminnej w ciągu ulicy 
Leśnej w miejscowości Kanie oraz Otrębusy, gmina Brwinów wraz z infrastrukturą techniczną 
na działkach nr ew.: 403/3 (403/7, 403/8), 403/4 (403/9, 403/10), 404/19, 404/1, 404/11, 407 (407/1, 
407/2), 570/22 (570/23, 570/24), 726/3, 727/1, 727/4, 728/3, 728/4 (728/5, 728/6), 726/4, 730, 529/7 
– obr. 7 we wsi Kanie oraz na działkach nr ew.: 570/26, 570/23 (570/27, 570/28), 566/9, 883/2, 570/25, 
883/1 – obr. 15 we wsi Otrębusy, gmina Brwinów.
W odniesieniu do działek ulegających podziałowi – przed nawiasem podano numer działki przed podziałem, 
w nawiasie numery działek po podziale, numery działek objętych liniami rozgraniczającymi teren (nowy 
przebieg drogi) zostały oznaczone pogrubioną czcionką.
Inwestycja obejmuje następujące działki:
Nieruchomości objęte linią rozgraniczającą inwestycji (pas drogowy): 
obręb 7, wieś Kanie, gmina Brwinów: działki nr ew.: 403/8 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 
403/3), 403/10 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 403/4), 404/19, 404/1, 404/11, 407/2 (działka 
powstanie z podziału dz. nr ew. 407), 570/24 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 570/22), 726/3, 
727/1, 727/4, 728/3, 728/5 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 728/4), 
obręb 15, wieś Otrębusy, gmina Brwinów: 570/26, 570/28 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 
570/23).
Nieruchomości lub ich części, z których korzystanie będzie ograniczone: 
obręb 7, wieś Kanie, gmina Brwinów: działki nr ew.: 726/4, 728/6 (działka powstanie z podziału dz.  
nr ew. 728/4), 730, 529/7, 404/11, 
obręb 15, wieś Otrębusy, gmina Brwinów: 566/9, 883/2, 570/25, 570//27 (działka powstanie  
z podziału dz. nr ew. 570/23), 883/1, 570/26.

Jednocześnie informuję o możliwości zapoznania się z aktami sprawy w godzinach pracy 
urzędu (poniedziałek i środa 8:00-18:00, wtorek i czwartek 8:00-16:00, piątek 8:00-14:00) w Wydziale 
Architektury Starostwa Powiatowego w Pruszkowie; ul. Drzymały 30, 05-800 Pruszków, sala WOM, 
parter, stanowisko nr 8 lub 9. Uprzejmie proszę telefonicznie (22 738 14 00 wewn. 432) poinformować 
osobę prowadzącą sprawę (z wyprzedzeniem co najmniej jednodniowym) o planowanym terminie 
wizyty w celu zagwarantowania możliwości zapoznania się z aktami w wybranym terminie.  

zgodnie z art. 10 § 1 i art. 61§ 4 Kodeksu postępowania administracyjnego (Dz.U.2023.775 t.j. ze zm.) oraz art. 11d 
ust. 5 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. – o szczególnych zasadach przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie 
dróg publicznych (Dz.U.2023.162 t.j.) zawiadamiam o wszczęciu postępowania administracyjnego na wniosek 
zarządcy drogi – Burmistrza Grodziska Mazowieckiego reprezentowanego przez Pana Wojciecha Okonia w sprawie 
wydania decyzji  o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej polegającej na budowie drogi gminnej od drogi 
gminnej nr 150282W (ul. Logistyczna) do skrzyżowania z drogą gminną nr 150210W w woj. mazowieckim, 
powiecie grodziskim, gminie Grodzisk Mazowiecki, obręb 0003 Chlebnia 
W projektowanym pasie drogowym inwestycja obejmuje nieruchomości1):
jedn. ewiden. 140504_5_0003 Chlebnia działki nr ew.: 51/1 (51/3, 51/4), 49/3 (49/4, 49/5), 55 (55/1, 55/2), 56 (56/1, 
56/2), 54/10 (54/34, 54/35, 54/36), 54/24 (54/37, 54/38), 50
1) W odniesieniu do działek ulegających podziałowi – przed nawiasem podano numer działki przed podziałem,  
a w nawiasie numer działki po podziale. Ponadto numery działek objętych liniami rozgraniczającymi teren (nowy 
przebieg drogi) zostały oznaczone pogrubioną czcionką.
Nieruchomości, z których korzystanie będzie ograniczone na czas przebudowy innych dróg publicznych:
jedn. ewiden. 140504_5_0003 Chlebnia działki nr ew.: 54/14, 48/6
Nieruchomości, z których korzystanie będzie ograniczone (w związku z budową lub przebudową urządzeń 
wodnych, zjazdów, sieci uzbrojenia terenu)2):
jedn. ewiden. 140504_5_0003 Chlebnia działki nr ew.: 53, 54/10 (54/36), 54/16, 54/10 (54/35, 54/36), 54/1 (54/4), 43/2, 
48/6, 51/1 (51/4), 50, 53, 55 (55/1), 49/3 (49/4), 54/14
2) W nawiasach podano nr działek po podziale.
Pouczenie. Jednocześnie informuję o możliwości zapoznania się z aktami sprawy oraz składania uwag i wniosków 
w przedmiotowej sprawie w siedzibie Starostwa Powiatu Grodziskiego, w Wydziale Architektoniczno-Budowlanym 
(Grodzisk Mazowiecki, ul. Daleka 11A, piętro 3, pok. 308), w terminie 14 dni od daty podania niniejszej informacji 
do publicznej wiadomości.

OBWIESZCZENIE STAROSTY GRODZISKIEGO

Zarząd Powiatu Pruszkowskiego
uprzejmie informuje, że na urzędowej tablicy ogłoszeń oraz na stronie internetowej Starostwa 
Powiatowego w Pruszkowie został wywieszony wykaz nieruchomości Powiatu Pruszkowskiego 
przeznaczonych do przekazania w drodze darowizny na rzecz Gminy Miasto Pruszków.

Starosta Pruszkowski
uprzejmie informuje, że na urzędowej tablicy ogłoszeń oraz na stronach internetowych Starostwa 
Powiatowego w Pruszkowie został wywieszony wykaz nieruchomości Powiatu Pruszkowskiego 
przeznaczonych do sprzedaży.

Zarząd Powiatu Pruszkowskiego
uprzejmie informuje, że na urzędowej tablicy ogłoszeń oraz na stronie internetowej Starostwa 
Powiatowego w Pruszkowie został wywieszony wykaz nieruchomości Powiatu Pruszkowskiego 
przeznaczonych do przekazania w drodze darowizny na rzecz Gminy Brwinów.

\\\ POWIAT 

Jazda hulajnogą czy rowerem 
po drodze wyznaczonej  
dla pieszych? Teraz za to 
możesz dostać mandat  
od straży miejskiej. Zmiany 
to efekt rozporządzenia 
Ministerstwa Spraw 
Wewnętrznych i Administracji. 

Z miany w rozporządzeniu nada-
jąc większe uprawnienia straży 

miejskiej, wprowadzono, aby odcią-
żyć policję. Teraz oprócz upomnienia 
i ostrzegania strażnicy będą mogli wy-
pisać mandat za nieprawidłową jazdę 
użytkownikom jednośladów. 

– Poprzednia zmiana prawa ode-
brała strażnikom miejskim uprawnie-
nia do nałożenia mandatu za przejazd 
tymi urządzeniami po przejściu dla pie-
szych. Obecna nowelizacja przywróciła 
te uprawnienia. Zgodnie z rozporządze-
niem w sprawie wysokości grzywien 
nakładanych w drodze mandatów kar-
nych za wybrane rodzaje wykroczeń 
(taryfikator), za naruszenie zakazu jaz-
dy wzdłuż chodnika lub przejścia dla 
pieszych strażnik może nałożyć man-
dat karny w wysokości od 50 do 100 
zł – poinformował nas Referat Prasowy 
Straży Miejskiej w Warszawie.

Jak przypominają strażnicy miej-
scy, przez przejście dla pieszych należy 
hulajnogę lub rower przeprowadzić. 
Poza miejscami do tego wyznaczonymi 
nie wolno na nich przejeżdżać.

Według obowiązującego w Polsce 
prawa młodzi użytkownicy w wieku 

między 10 a 18 lat muszą posiadać 
kartę rowerową, dorosłym wystarczy 
dowód osobisty.  Za brak dokumentów 
strażnik może ukarać mandatem od 50 
do 200 złotych. 

Natomiast jeśli osoba nie przyjmie 
mandatu, sprawa trafi do sądu, który 
może ukarać sprawcę karą grzywny do 
1500 zł. W przypadku osób nieletnich 
ta kwota obciążyłaby konto ich rodzi-
ców lub opiekunów prawnych.

Z całą pewnością nowe przepisy 
pomogą ograniczyć niebezpieczne po-
pisy drogowych piratów na jednośla-
dach. A tych nie brakuje. Jednocześnie 
rośnie liczba wypadków. Najczęstszy 
powód? Brak ostrożności i zbyt duża 
prędkość. W tym przypadku warto chy-
ba dodać, także brak odpowiedzialno-
ści. 

Katarzyna Kowalska

Posypią się mandaty, 
a wlepią je strażnicy 
miejscy

Jak przypominają strażnicy miejscy, 
przez przejście dla pieszych  
należy hulajnogę lub rower  
przeprowadzić. Poza miejscami  
do tego wyznaczonymi nie wolno  
na nich przejeżdżać
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URZĄD GMINY ŻABIA WOLA  ul. Główna 3, tel. 46 858 27 00, www.zabiawola.pl

Drugi jeniec rosyjski uciekł z obozu, trafił do mnie. Do mojego domu. Chciał jeść i pić. Nakarmiłam go, 
dałam na drogę jedzenia. Mówił, że musi wrócić do ojczyzny, do syna. Dziękował za poratowanie i na 
odchodne poprosił o napisanie naszego adresu. Jak wróci do domu to po wojnie do nas napisze.  
I ja głupia dałam mu na kartce ten adres, ale on był przytomniejszy i powiedział, że jak go Niemcy 
złapią i tę kartkę z adresem znajdą, to nas zabiją. I racja! Przecież by nas załatwili na amen. Wrzuciłam 
tę kartkę do pieca. Mówiłam mu, aby nie szedł przez miasto ulicami, bo go złapią. A on do mnie wtedy 
powiedział tak: „To nic, jak mnie złapią jak żołnierza i dziś zastrzelą, to ja jutro wstanę i pójdę dalej  
bić Germana. Tak powiedział mi Stalin.” I ten biedak w to wierzył, tak miał pomieszane w głowie,tak 
miał wmawiane przez lata. Coś okropnego jak to można człowiekowi namieszać w głowie.

Opowiem Ci o głupim ojcu, bo inaczej nie można o nim powiedzieć. 
To i tak łaskawe określenie. Był ojciec, miał dwóch synów. Dorosłych 
już. Mieli, ja wiem? Tak po dwadzieścia trzy, może po dwadzieścia 
pięć lat. Żony nie miał. Zmarła. Mieszkali oni w Żurawnicy, następnej 
wsi jakieś dwa kilometry od nas. Niemcy aresztowali jednego  
z synów. Był dla nich bandytą, czyli partyzantem. A on tego syna  
bardzo kochał, to poszedł do Niemców i powiedział, że nie ten syn 
jest partyzantem tylko ten drugi, co został w domu. I rozegrała się 
całą tragedia. Przyjechali, zabrali i drugiego. Pierwszego zastrzelili  
w areszcie, a drugiemu skrępowali ręce i przywiązali z tyłu do woz 
u konnego. Podcięli konie i ten biedak tak musiał biec. Jak mu sił 
zabrakło, to go ciągnęli. Dociągnęli go do lasu i pod sosną zastrzelili. 
Zaraz na brzegu lasu. I tak ten stary głupiec stracił dwóch synów.  
Było to zimą w niedzielę. Takie ładne słoneczko świeciło. Któregoś 
dnia wracał z miasta i zaszedł do mnie, bo zmarzł. Chciał się ogrzać, 
napić gorącego. Ja nabrałam do niego takiego wstrętu i myślę sobie: 
„Jak ty dziadu wydałeś śmierci dwóch synów, zdychaj i ty.” [...]

Gminna Biblioteka Publiczna w Żabiej Woli serdecznie zaprasza na spotkanie z panią Grażyną Jakubowską-Zielińską  
– autorką książki „Ocalone Wspomnienia – Najgorszy był strach”. To książka wyjątkowa, bo ustami mieszkańców  
z naszych i sąsiednich terenów opowiada prawdziwe historie z okresu II wojny światowej. 

WIECZÓR AUTORSKI 
ODBĘDZIE SIĘ W CZWARTEK 16.11.2023 O GODZ. 17:00 
W NASZEJ BIBLIOTECE: ŻABIA WOLA, UL. WARSZAWSKA 27 

„OCALONE WSPOMNIENIA 
– NAJGORSZY BYŁ STRACH”

\\\ NIEPOKONANI KOSZYKARZE  
Po pierwszych pięciu meczach koszykarskiej III ligi GKK Grodzisk Mazo-
wiecki zajmuje fotel lidera tabeli. 
Koszykarze z Grodziska Mazowieckiego zainaugurowali sezon wygraną z drużyną 
UKS LA Basket Warszawa. Podopieczni trenera Radosława Kusego pokonali ry-
wali 76:51. Kolejne spotkania kończyły się jeszcze bardziej okazałymi rezultatami 
dla grodziskiej ekipy.
W starciu z UKS Probasket MOSiR Mińsk Mazowiecki przeciwnik nie miał wiele 
do powiedzenia i musiał uznać wyższość Grodziska, który zwyciężył aż 118:48. 
Następnie zespół rozprawił się 107:54 ze stołeczną Ochotą i wygrał we własnej 
hali 98:90 z bardzo mocnym w rozgrywkach Piasecznem. Seria triumfów została 
przedłużona w miniony weekend.
W sobotę 4 listopada Grodziski Klub Koszykarski ponownie zmierzył się z Ochotą, 
ale tym razem było to spotkanie domowe. W pierwszej kwarcie kibice zobaczyli 
dominację gospodarzy, którzy wygrywali 19:1. Przez następne dwie części go-
ście się nieco obudzili, jednakże i tak dalej na prowadzeniu byli zawodnicy GKK 

– 19:12 w drugiej kwarcie i 19:11 w trzeciej. Ostatnia odsłona meczu również 
zakończyła się po myśli miejscowych, a ostateczny wynik to 78:33. Najwięcej 
punktów – po 14 – rzucili Mikołaj Racinowski i Antoni Michalski, 13 dołożył 
Bartosz Karasiński, z kolei 11 Aleksander Garbacz.
Po pięciu ligowych spotkaniach grodziscy koszykarze mają na swoim koncie 
komplet punktów i plasują się na samym szczycie tabeli III ligi. 3 punkty mniej 
od nich mają MUKS Piaseczno oraz MKS Ochota Warszawa. W następnej kolejce 
GKK zagra na wyjeździe z UKS LA Basket Warszawa. Rywalizacja będzie miała 
miejsce 18 listopada o godzinie 12.30.

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI 
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Po golu w końcówce  
spotkania Pogoń Grodzisk 
Mazowiecki wywalczyła remis 
w rywalizacji ze Świtem Nowy 
Dwór Mazowiecki.  
Do końca zmagań piłkarskich 
w tym roku kalendarzowym 
pozostały 3 kolejki.    

Ś wit Nowy Dwór Mazowiecki to 
klub, z którym piłkarze Pogoni po-

radzili sobie w zeszłym sezonie zna-
komicie, wygrywając wszystkie trzy 
mecze – dwa razy po 1:0 i raz 2:1 (III 
liga i Puchar Polski). Sobotnie spotka-
nie zapowiadało się bardzo emocjonu-
jąco, ponieważ ekipa z Nowego Dworu 
Mazowieckiego to czołowy zespół w 
stawce, który zgromadził tyle samo 
oczek co Pogoń. W czerwcu losy star-
cia rozstrzygnęły się w końcówce i tutaj 
także kibice do ostatniego gwizdka sę-
dziego nie byli pewni, jakim wynikiem 
zakończy się mecz.

Rywalizacja na szczycie tabeli III 
ligi obfitowała w sytuacje dogodne do 
strzelenia gola. Jako pierwszy doskona-
łą okazję miał Nikodem Niski, jednak 
golkiper rywali stanął na wysokości 
zadania. Niestety dla piłkarzy z Grodzi-
ska Mazowieckiego w 31. minucie – po 
tym jak wydawało się, że faulowany był 

Ołeksij Zinkewycz, ale sędzia nie użył 
gwizdka – gościom przydarzył się błąd 
w defensywie, efektem czego futbolów-
kę z bliskiej odległości do pustej siatki  
wbił Arkadiusz Ciach. Podopieczni  
trenera Marcina Sasala szukali swoich 
szans, regularnie wyprowadzając groź-
ne ataki, co nasiliło się w drugiej części. 
5 minut przed końcem regulaminowe-
go czasu gry grodziszczanie dopięli 
wreszcie swego i wyrównali rezultat 
po bramce głową autorstwa Kacpra 
Sommerfelda. Ostatecznie oba zespoły 
podzieliły się punktami.

Po 15 kolejkach w czołówce tabeli 
jest bardzo ciasno – na czele nowy lider 

GKS Bełchatów (30 punktów), dalej Le-
chia Tomaszów Mazowiecki (30), Świt 
Nowy Dwór Mazowiecki (29), Pogoń 
Grodzisk Mazowiecki (29) oraz Legia 
II Warszawa (29).

11 listopada o godzinie 13:00 
ostatnie spotkanie rundy jesiennej w 
Grodzisku Mazowieckim – rywalem Po-
goni będzie znajdująca się na samym 
dnie tabeli Pilica Białobrzegi. Dotych-
czasowy bilans najbliższych rywali to 
2 zwycięstwa, 4 remisy i 9 porażek. Je-
sienią Grodzisk Mazowiecki zmierzy się 
jeszcze na wyjeździe ze Skierniewicami 
i Tomaszowem Mazowieckim.  

Rafał Lipski

Cenny punkt z wiceliderem
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